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Govor državnega poslanca in odbornika c. 
kr. kmet. družbe kranjske dr. Poklukarja 

v državuem zboru dne 17. maja 1888. 
Gospod dr. Poklukar je po splošni obravnavi pro

računa kmetijskega ministerstva govor svoj tako le na
daljeval: Po teh splošnih opomnjah hočem, ker mi je 
dolžnost, nadrobneje govoriti o razmerah dežele, ki me je 
semkaj poslala. Gospodarskih vprašanj ni moči drugače 
razpravljati, nego da natančno razloži razmere svoje 
okolice, kdor jih pozna, in ono poudarja, za kar upa 
pomoči in zboljšanja. S tega stališča se moram strinjati 
8 stvarnimi razpravami g. predgovornika. Sicer pa smem 
trditi, da smo na Kranjskem, dasi smo razdeljeni v 
politični stranki, vendar popolnoma edini v gospodarskih 
vprašanjih, in mogoče je to uzrok, da smo odstranili 
nekatera težka bremena, ki so nas trla, dokler nismo 

uredili zemljiškega davka. V kmetijski družbi se prav 
dobro sporazumevata nasprotni si stranki in o stvareh 
razpravljata stvarno. Želel bi, da bi tako bilo po vsej 
državi na korist poljedeljstvu. (Dobro! na desnici.) 

Prehajajoč na posamezne gospodarske razmere na 
Kranjskem, smem se sklicevati ua to, da so večini go
spodov znane zemljepisne, oziroma krajevne razmere de
žele naše. Mnogo gospodov se je gotovo že po železnici 
vozilo skozi deželo. Od Zidanega mosta do Divače vidi 
se velik del dežele, in človei£u se lahko vtisne podoba 
o njej. Imamo od Podkorena na koroški meji pa doli 
do Jesenic na hrvatski meji Savo, kateri je bila struga, 
koder je širša, stoletja in stoletja zasuta. Tako n. pr. 
nahajamo oa Kranja pa do Zaloga, kjer se struga stisne 
skoraj brez presledka veliRo peščeno polje z rodovitno 
zemljo, ki je komaj slab pedenj debela. Po drugi strani 
imamo veliko gorovje. S oraj ves oKraj radovljiški, loški, 
kočevski in velik del krškega in črnomaljskega so v 
visokih gorah, ali pa je kraško gorovje, kakor od Po-
stojine do Kolpe. 

Po drugod so naši zemlji nevarne povodnji, ali pa 
je močvirje, in to provzročuje deželi težavna in draga 
gospodarska dela. 

Spouiinam gospodo najprvo velikega ljubljanskega 
barja, nižav pri Planini, Cerknici, Loži, Račni, Ribnici, 
Dobrepolji in spodnje krške doline, da imate podobo o 
velikih gospodarskih nalogah, katere moramo zvršiti. 
To sem hotel v obče omeniti. 

Ko prehajam na posamezne stroke, o katerih hočem 
pri tej priliki visokemu ministerstvu razložiti želje svoje, 
pričenjam najprvo s p o u k o m . 

Tudi o tem sem prepričan, da govorim po mislih 
vseh tovarišev iz dežele naše, ker ponavljam le sklepe 
deželnega zbora, ki isto izrekajo, če se zahvaljujem 
visoki vladi za podporo, ki jo je sedanje poljedelsko 
ministerstvo dovolilo za ustanovitev in vzdrževanje sad
jarske in vinarske šole na Slapu in pozneje za ustano
vitev vinarske in sadjarske šole v Grmu pri Novem 
mestu. (Dobro! Dobro! na desnici.) Želim, da bi nas 
visoko poljedelsko ministerstvo toliko podpiralo tudi v 
prihodnje, in da bi v zvezi z vinarsko šolo porabila proti 
trtni uši vse pripomočke, ki se sedaj znani za najboljše. 

Prodavanja popotnega učitelja po deželi pozdravlja 
ljudstvo z veseljem, in kar je po mojih mislih največ 
vredno, to je, ko popotni učitelj ob enem nadzoruje 
šolske vrtove po deželi. Sadjarstvo je šele v povojih, a 
vendar že kaže najboljši sad; in ker je treba šolske 
vrtove izročati ravno učiteljem, ki se jim le tedaj speši 
delo, ako razumejo sadjarstvo, prehajam takoj na veliko 
važnost sadjarstva po učiteljiških pripravnicah. V zadnjem 
časi 80 se razmere na ljubljanski pripravnici v tem oziru 
vzboljšale ;*) želim pa, da bi se Nj. ekscelencija gospod 
poljedelski minister glede na to dogovoril z gospodom 
naučnim ministrom in obračal največo pozornost na ta 
predmet po učiteljskih pripravnicah. 

*) Kolikor je nam znano, so se še poslabšale. Ured. 



Zogotavljam Vas, gospoda, ia oni, ki so potovali 
po deželi, gotovo so se prepričali, da ena sama oseba 
v občini more z živo besedo, z dobrim vzgledom, s 
poukom o sadnem drevji več storiti za sadjarstvo, nego 
sto najlepših io najbolje pisanih knjig ali časnikov. 
(Prav res! na desnici.) Po skupnem trudu visoke vlade, 
deželnega zastopa in občin utegnemo morda kedaj z 
našim sadjarstvom dospeti tako daleč, da bodo tudi 
naše ceste obsajene s sadnim drevjem, kar bo zvišalo 
lepoto krajev, in kar je prvo, brez posebnih troškov, 
tudi dohodke. 

Ker sem že pri pouku, dolžnost mi je še na ene 
reči spomniti Nj. ekscelencijo. To je resolucija, ki jo je 
lansko leto stavil moj tovariš, zastopnik tržaški gospod 
Nabergoj, glede dovoljenja treh ali štirih ustanov za 
sinove poljedelcev z okolice tržašKe, da bi obiskovali 
poljedelsko šolo v Gorici. Upam, da se bo Nj. eksce-
lencija ozirala na to željo, ki je bila lansko leto ob
širno utemeljena. 

Prehajam sedaj na rastlinarstvo, in tu je najprvo 
vprašanje o vinarstvu, sadjarstvu in zelenjadarstvu, 
oziroma nadomestilu za vinarstvo proti trtni uši. O tem 
ne morem sedaj obširno govoriti, pa mi tudi ni treba, 
ker eden mojih tovarišev že tako namerja o tem 
predmetu obširneje govoriti. (Dobro! Dobro! na des
nici). 

Glede gozdnega nadzorovanja ne morem druzega 
omeniti, nego da izražam željo, da bi Nj. ekscelencija 
sedanje postavno ustanovljeno društvo za pogozdovanje 
Krasa podpirala z vsemi sredstvi ter po možnosti po
množila nadzorovalno osobje, Veče število osobja je v 
zadnjih letih imelo toli dobre nasledke, da smo njegov 
vpliv na naše gozdarstvo tudi mi izpoznali; zato prosim 
Nj. ekscelencije, naj bi tudi pri nas vpeljal normalno 
število nadzorovaluega osobja. 

(Dalje prihodnjič) 

223 



List 29. 
N — — i » ^ — — — — ^ — 

Govor državnega poslanca in odbornika c. 
kr. kmet. družbe kranjske dr. Poklukarja 

v državnem zboru dne 17. maja 1888. 

(Dalje.) 

Na 8labejšem je pri nas živinoreja. Res je, da so 
bile pred leti prav izdatne podpore, in da se je vpeljalo 
mnogo plemenske živine. Priznavam, da se je v tem 
oziru nekaj vzboljšalo. Mnoge razstave so dokazale, ds^p 



imamo mnogo dobre plemenske živine. Toda neke na
pake ovirajo povzdigo živinoreje. Imamo namreč postavo 
za povzdigo živinoreje, ki pa je vsled nesrečnega dostavka 
pri posvetovanji v deželnem zboru skoraj brezuspešna. 
V dotičnem odseku je bilo namreč nasvetovano, da mora 
vsaka občina za gotovo število krav imeti plemenskega 
bika. Neki govornik z nasprotne strani pa je rekel, ali 
je bil poreden ali pa slabo poučen — da bi s tem vzbu
dili nevoljo po deželi, KO bi namreč silili občine; na-
svetoval je dostavek, da je na voljo dano posameznim 
občinam. Nasledek je bil ta, da je bila postava brez 
uspeha. Sedaj se pripravlja nova postava, kakor sem 
slišal iz ust gospoda deželnega predsednika, s katero se 
bo odpomoglo temu in drugim nedostatkom; Nj. eksce
lencije pa prosim, naj bi pospeševal postanek te postave, 
kar bo gotovo storil tudi deželni zbor. 

Draga velika napaka, ki ovira našo živinorejo, je 
ta, da se poizgubi skoraj vsa mlada živina najboljših 
vrst: ker ni blizu kupca, prodajajo največ mesarjem, in 
tako ima dežela kvar. Po mojih mislih pa bi se te dve 
točki dali združiti, namreč kako bi pomagali občinam, 
da bi po ceni dobivale plemenskih bikov, in pa rešili 
dobro plemensko živino za rejo. Mislim, da bi se to ne 
dalo težko zvršiti, ko bi se sklenila postava, da mora 
vsaka občina imeti plemenske bitfe za določeno število 
Krav. Ker pa ne moremo siliti občin, da bi delale 
dolgove in si kupovale drage plemenske bike, in 
ker tudi država ne more kupiti s podporami zadostnega 
števila bikov: pomagalo bi se morda s tem, ko bi se 
ustanovili kaki dve središči, n. pr. v Ljubljani in na 
kmetijski šoli v Grmu pri Novem mestu; tu bi morali 
sprejemati mlado živino od živinorejcev, ki imajo čisto 
pleme, ter jo prepuščati onim živinorejcem, ki se za 
njo oglašajo, oziroma občinam, ki bi si jo po postavi 
morale priskrbeti. Troški ne bodo veliki, in po mojih 
mislih se sredstva ravnajo po potrebi; sredstvo bi bilo 
prav preprosto, ko bi se določila srednja cena v deželi. 
Zavod prevzame vsako mlado lepo živino tega plemena 
% po 36 ali 40 kr., kakor to delajo nekateri graščaki 
na Nižeav8trijskem in Ogerskem. Treba bi bilo le podpor 
za prevažanje in za krmo te mlade živine od sprejema 
do predaje živinorejcu, oziroma občini. Mislim, da bi to 
bilo na korist živinoreji. Sploh pa bodo izrekli svoje 
mnenje in najbolje poskrbeli za povzdigo živinoreje 
možje, ki imajo v tem izkušnje. 

Ker sem ravno pri živinoreji, omenil bi še ribar
stva ter pristavil, da smo v našem deželnem zboru po 
dolgem posvetova nji potrdili ribiško postavo. Držali 
smo se največ vladne predloge, naj bi se podpiralo 
ribarstvo povsod onod, koder se more brez posebne 
škode tovarnam pa obrtnim in poljedeljskim podjetjem, 
ki leže ob vodi. Ta postava bo imela velik uspeh, Radar 
bo politično oblastvo napravilo in uredilo okrožja. Po 
postavi, ki je predložena bilo bi namreč mogoče, da bi 
se ustanovil upravni aparat, ki bi ne bil v nikakeršni 
razmeri z delom, ki bi ga moral opravljati. Pri posve
tovanji o dotičnem paragrafu smo tudi povedali svoje 
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mnenje. Pri nas bi bilo dobro, ko bi se ribarski odbor 
pridružil kmetijski družbi. (Prav res! na desnici.) Ako 
se to zgodi, potem bodo troški majhni, in zvršitev s 
pomočjo kmetijskih podružnic jako lahka. Treba je en« 
ali dveh nadzorovalnih oseb, in vse drugo se lahko 
zvrši po ceni s pomočjo kmetijske družbe. 

Enaka velja o rakih. Krški raki, ki so sloveli za 
najboljše, izginili so sedaj. Na tisoče denarja je pri
hajalo za ra^e v deželo, in ljudje so več dobivali za 
rake nego za poljske pridelke, a sedaj ni po vsej Krki 
od Save do vasi Krke, kjer se pričenjajo slapovi, no
benega raka. O tem so strokovnjaki raznih misli. 

Domači raki, ki so še po deželi, so pa povsod po 
viših vodah, ki so ločene od dolnjega teka; tako jih je 
še v račenski in ribniški vodi, po Kočevskem in obilo 
v cerkniškem jezeru — okuženi so po trditvi nekaterih 
strokovnjakov že, in tudi poginejo, če pridejo v drugo 
vodo. 

Dobiti bi morali torej plemenskih rakov vnanjih. 
Tega strokovnega vprašanja jaz ne bom rešil, toda raki 
so za naše vode tolike važnosti, da priporočam to važno 
gospodarsko vprašanje Nj. ekscelenciji in prosim, naj bi 
o priliki poljedelsko ministerstvo opozilo na to stvar ali 
pa dovolilo malo podporo; velike podpore tako ne pro
simo, ker je stvar premalenkostua. 

(Dalje prihodnjič) 



Govor državnega poslanca in odbornika c. 
kr. kmet. družbe kranjske dr. Poklukarja 

v državnem zboru dne 17. maja 1888. 
(Konec.) 

Še nekaj bi opomnil, kar pa sicer spada k živino
reji. To je vodno vprašanje na našem Krasu. Kolikor 
se spominam iz obravnav c. kr. kmetijske družbe kranjske, 
dovoljevalo je prejšnja leta poljedelsko ministerstvo 
velike vsote za vodnjake in vodovode, posebno kot na-
pajališča, ker po nekaterih krajih kraških primanjkuje 
vode živini in ljudem, na katere se moremo vendar 
tudi ozirati. Poskušali so torej tam kopati vodnjake. 

V mnogih slučajih so bile podpore jako koristne, 
toda voda po vodnjakih je še vedno dvomnega zdravja 
za živino, še bolj pa za ljudi; slišal sem in mislim, da 
je resnica, da poskušajo ravno po posredovanji polje
delskega ministerstva v Mavuici na Krasu napraviti nov 
vodnjak. Ako se ta poskušnja obnese, priporočam Nj. 
eksceleuciji, naj ne pozabi nobenega kraja na Krasu od 
Divače doli do Kolpe in naj pomaga z besedo in deja
njem revnim Kraševcem. 

Sedaj prehajam k zadnjem predmetu svojega go
vora, to so melijoracije. Kakor sem že prej po vnanjosti 
dežele Kranjske pojasnil, je to v naši deželi najvažnejši 
gospodarsko vprašanje, katero moramo še rešiti. Reše
vanje se je s pomočjo poljedelskega ministerstva že 
pričelo, in tudi priprave za prva melioracijska dela so 
že gotove. 

Najprvo naj omenim najnovejših in nekoliko že 
gotovih. Uravnavanje Save v gorenjem teku njenem nad 

Korenom pod Trbižem je deloma že gotovo; dotična 
deželna postava je sklenjena, in denar je dovoljen. O 
tem ne bom dalje govoril, ampak le opozoril visoko 
vlado, da z uravnanjem gorenjega teka ni še rešena 
naloga; Sava se mora vsaj do Jesenic še uravnati, sicer 
so vasi ob Savi in polje do Jesenic v vedni nevarnosti. 

Kakor se je pričelo z gorenjo Savo, tako bo treba 
uravnati tudi nekatere daljave bohinjske Save, oziroma 
dotoke Radone. Pričeli so tudi že uravnavati Močilnik, 
hudournik v Vipavi. Pri proračunu so bili preveč varčni 
in uspeh je pokazal, da se narejene naprave niso ob
držale proti moči hudouruiKovi. Dalje je vprašanje o 
uravnavanji Krke, ker je treba veliko planjavo ob do
lenjem teku usušiti; o napravah proti povodnjim je že 
obširno govoril v deželnem zboru častiti moj tovariš g. 
Šuklje, zato ne bom dalje govoril. Uravnavanje Mirne, 
ki teče po moisronoški dolini in se pri Sevnici izteka v 
Savo, bilo je tudi že predmet posvetovanju deželnega 
zbora, zato ne bom o tem več govoril. 

O osuševanji ljubljanskega barja pa moram več 
omeniti. Umevno je, da raste nevolja posestnikov po 
barji, kolikor veča je nevarnost od povodenj; poročila o 
letošnji povodnji bila so tako žalostna, da bi bilo že 
čas pričeti z osuševanjem. (Prav res! na desnici.) Ko
likor sem zvedel iz časnikov — ker nisem bil v Ljub
ljani, ko so se vršile obravnave — sklenili so deželna 
vlada, deželni odbor in zastopniki poljedelskega mini
sterstva, da je treba najprvo zajeziti potoke ki se izli
vajo v Ljubljanico in v ljubljansko barje in potem zni
žati strugo Ljubljanici. S prvim delom sklepa sem 
zadovoljen, če se tako glad. 

Mislim pa, da bi se lahko znižala struga reki vsaj 
od Vodmota proti prisilni delalnici. Tako bi se po 
mojem mnenji zmanjšale velike povodnji, kakeršne so 
bile letos. 

Jaz bi v tem vprašanji visokemu poljedelskemu 
ministerstva priporočal hitrejše delo, ker sem kot član 
odbora za osuševanje barja popolnoma prepričan, da je 
odbor vse vodstvo te stvari prepustil poljedelskemu 
ministerstvu, oziroma visoRi vladi, iu je še vselej po
trdil, kar pospešuje to vprašanje. 

Da je vprašanje velike važnosti, razvidi se iz tega, 
da je v proračunu za prvi del osuševanja 800.000 gld., 
in veščaki bodo preiskavah, ali se bodo mogli zmanjšati 
troški na podlogi manjše množine vode in manjšega 
znižanja struge. 

Jaz bi želel, ko bi zato stvar več nego manj storili. 
Imamo namreč že žalostno izRušnjo: struga Ljubljanici 
se je znižala, naredil Gruberjev kanal, a vendar smo 
ostali v vodi. 

Prehajam na predmet, ki je zelo važen za Kranjsko 
in vreden popolne pozornosti poljedelskega ministerstva. 
To so podzemeljske vode po Krasu, ki delajo veliko 
škodo, dokler so na površji. V tem oziru moram pono
viti poljedelskemu ministerstvu deželno zahvalo (Dobro! 
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na desnici), da so se dela pričela s popolno odločnostjo 
in veliko požrtvovalnostjo. (Dobro! Dobro! na desnici.) 
Poudarjati moram vendar dve točki. Urejevanje pod
zemeljskega potoka je čudna reč. Znanstveni krogi se 
zelo zanimajo za preiskovanje podzemeljskih jam. Mnoga 
prodavanja po društvih dokazujejo, da se znanstveno 
občinstvo zanima za to stvar. To je važno, in mislim, da 
je v interesu znanstva opravičeno, ako se za ta namen 
več žrtvuje. 

Z gospodarskega stališča moram opomniti, da je 
urejevanje podzemeljskih voda dobilo popolnoma drugo 
lice, ker pod zemljo ni interesentov, ki bi morali do-
plačevati. Druga točka je, da vsi proračuni za temni 
podzemeljski x ostanejo vedno x. 

V proračunu bo morda 100.000 ali 150.000 gld., in 
prijetno bi nas iznenadilo, ko bi izhajali s 50.000 gld. 
Toda prva izkušnja je pokazala, da se mora 500.000 gld. 
izdati za načrt, ki bi bil morda vreden 100.000 gld.; 
torej je umevno, da dežela ali interesentje ue morejo 
toliko žrtvovati. 

Stvar pa je velike vrednosti, in ni mi treba dalje 
o tem govoriti. Končujem s prošnjo, da bi se visoko 
poljedelsko ministerstvo oziralo na te posebne razmere 
deželne in na težavni položaj naš z isto blagovoljnostjo, 
s katero se je doslej, in še z večimi podporami, kakor 
jih dovoljuje melijoracijska postava. (Pohvala na desnici. 
— Govorniku čestitajo.) 
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